
Protokoll från styrelsemöte. 

Datum:  29 oktober 2018 kl.1700 – 18.30. 

Plats:  Residenstorget 1 Karlstad

Närvarande:      

Eskil Johansson, ordförande
Kent Wallin

Peter Olausson

Jan Bohlin

Axel Fornander

Kaj Röhs

Jan Anders Bjursbo

Johnny Svensson

Torbjörn Svensson

Erik Gustavson, sekr

Jan Bondesson

Punkter: Åtgärder/rapporter: Ansvarig:
1. Öppnande Ordföranden Eskil Johansson hälsade välkommen till 

styrelsemötet och förklarade detta för öppnat och 
mötet beslutade att Kaj Röhs jämte ordföranden 
justerar dagens protokoll. 

Ordförande
n och
Kaj Röhs

1. Föregående 
mötes 
protokoll

Protokoll från styrelsens möte 2018-09-03 godkändes 
och lades till handlingarna.

Styrelsen

1. Skrivelser Nyhetsbrev angående Sofie – samlingshantering
Region Värmland – Spaningar – Styrelsen ansåg att 
varje förening borde se till att få Spaningar. Där ges 
många tips om stiftelser mm där man kan söka 
pengar.
Visit Värmland – Inbjudan till Besöksnäringsdagarna.
SHF – förfrågan om VHF vill ha med någon fråga i 
den kommande enkäten, som skall besvaras av 
hembygdsföreningarna – Styrelsen gav Peter 
Olausson i uppdrag att formulera ett förslag gällande 
Näverluren.

Styrelsen

Peter 
Olausson



1. Rapporter Kassören lämnade en ekonomisk rapport. 
Protokollsbilaga 1.

Gräsmarks hembygdsförening har tidigare meddelat 
meddelade att det kan vara problem med alla gåvor, 
som lämnas till föreningen. Styrelsen konstatera att 
det är svårt att tacka nej till gåvor, men påpekar att 
det är av vikt att allt dokumenteras. Har en förening 
allför mycket av ett visst föremål, kanske en annan 
förening behöver just detta! Skriv in i protokollen vad 
som skänkts! Jan Bondesson har utarbetat en 
skrivelse i ärendet, som bifogas detta protokoll. 
Protokollsbilaga 2.

Kaj Röhs meddelade att frågan gällande rökstugor nu 
ligger hos länsstyrelsen. Det innebär att planeringen för 
att få detta till ett Världsarv är påbörjad. 
Protokollsbilaga 3.

Peter Olausson meddelade att reglerna gällande Årets 
hembygdsbok kommer att ändras något. Det innebör 
att även årsböcker kommer i fråga. Vidare innebär 
förändringen att nomineringstiden nu blir två år.

Utställningen En Sagolik Skola kommer att visas på 
Värmlands museum f o m december 2018. Ett möte 
med de berörda har nyligen genomförts, där planerna 
delvis är beskrivna. Fler möte planeras och Jan 
Anders Bjursbo bevakar frågan för VHF. 
Protokollsbilaga 4.

Kassören

Jan 
Bondesson

Kaj Röhs

Peter 
Olausson

Jan Anders
Bjursbo

1. Stadgeövers
yn

Sveriges hembygdsförbund har ställt en fråga huruvida 
Värmlands hembygdsförbund infört riksförbundets skrivning 
gällande värdegrund i stadgarna. Det visar sig a; de;a inte 
är gjort, utan arbetsutsko;et föreslår a; frågan tas upp vid 
kommande årsmöte.

Styrelsen beslutade i enlighet med arbetsutsko;ets förslag.

Styrelsen



1. Utmärkelser Styrelsen har tidigare aktualiserat frågan om förbundets 
utmärkelser genom att ordföranden uppmärksammade 
att förbundet tidigare lämnade ut minnesmedaljer till 
personer, som speciell utmärkt sig gällande värmländsk 
hembygdsvård. Detta har inte skett på en tid och 
arbetsutskottet föreslår styrelsen att seden tas upp på 
nytt. Vidare föreslår arbetsutskottet att de utmärkelser, 
som finns att beställa hos Sveriges hembygdsförbund, 
delas ut mer regelbundet. Det är märket och märket med 
lagerkrans. Om styrelsen så beslutar kan en uppmaning 
ske till föreningarna att föreslå kandidater.

Styrelsen uppdrog åt sekreteraren och Peter Olausson att 
utarbeta regler för hur förbundet skall hantera frågan i 
framtiden.

De utvalda har dock inte hunnit behandla ärendet till 
dagens möte.

Styrelsen

Sekreterare
n
Peter 
Olausson

1. Höstmötet Höstmötet äger rum den 10 november enligt ett tidigare 
beslut i styrelsen. Temat för årets möte är Skogen. 

Sekreteraren fick i uppdrag att skicka en påminnelse 
till föreningarna.

Styrelsen

Sekreterare
n

1. Nästa möte Nästa styrelsemöte äger rum 4 december kl 16.00 
OBS! tiden. Styrelsen får förbundsordföranden som 
gäst vid mötet.

Styrelsen

1. Övriga 
frågor

Styrelsen beslutade att ställa en fråga till Köla 
hembygdsförening om de vill vara värd för 
årsstämman 2019.
Sekreteraren fick i uppdrag att framföra förfrågan.

Jan Bohlin ställde frågan till styrelsen varför så få 
medlemmar kommer till års- och höstmötena. Frågan 
föranledde en diskussion i ärendet och styrelsen 
beslöt att ta upp frågan vid kommande möte.

Styrelsen

1. Mötets 
avslutande

Då intet vidare förelåg tackade ordföranden styrelsens 
ledamöter och avslutade mötet 

Ordförande
n

Vid protokollet   Justeras:

Erik Gustavson  Eskil Johansson Kent Wallin
Sekreterare   Ordförande Kassör



Bilagor:  Ekonomisk rapport
 Skrivelse angående gåvor
 Världsarv
 En Sagolik skola

 

Bilaga 1





UTSTÄLLNING ELLER FÖRVARING?

Bilaga 2



MAGASIN ELLER SAMLING?

Vi har fantasQska samlingar i våra Hembygdsgårdar, föremål som 
dokumenterar allt från enskilda göromål och sysslor Qll hela skeenden i 
bygden. Historiken och dokumentaQonen är vikQg i sammanhanget, det höjer 
det historiska värdet avsevärt. I samlingarna finns också föremål som väcker 
både undran och tankar. I vår förening väcktes dessa när vi fick e; bidrag 
från riksanQkvarien Qll en utställning om Trossnäs läger. Utställningsyta 
måste skapas!  Vi började med a; Q;a in i samlingarna med lite andra ögon 
än Qdigare. Vad fann vi? En hel del dubble;er – tusenbröder och skadade 
föremål med e; för föreningen tveksamt värde. Har vi behov av allt de;a? Är 
det en föreningsuppgiW a; förvara och magasinera de;a? Vi kom fram Qll a; 
vi varken har behov av, eller möjlighet a; förvara allt vi har på vindar och 
förråd.

EWer kontroll med Hembygdsförbundet fann vi a; föreningen är ägare och 
kan i princip göra vad den  vill med föremålen, sälja, skrota eller liknade.

Så enkelt är det dock inte. Vilket renommé skulle de;a få i bygden?  ”Här har 
vi skänkt vår farmors välanvända nö;a spinnrock, o så går ni o slänger bort 
den! Den representerar verkligen sin Qd i vår bygd. Ni borde ta ansvar för 
gåvorna”.                                                                                                                               
Nu måste vi stanna upp e; tag, här gäller det a; gå varsamt fram. Vi behöver 
utrymmet, kan inte bygga magasin och kan knappast ta ansvar för förvaring 
av 22 besman, 9 spinnrockar osv. De;a var läget när vi började jobba med 
frågan.

- Det första vi gjorde var a; fa;a beslut om a; inte ta emot några fler 
föremål som vi inte har behov av eller känner a; vi kan ta ansvar för, 
berget måste sluta växa. MoQvera väl!

- Kontrollera i ”givarregister” nummer årtal m.m. Var gåvan villkorad på 

något sä;? Hos oss visade det sig a; registret inte vara heltäckande. 
Finns anhöriga kvar? Är de medlemmar? Försök återlämna Qll släkten, 
om inte försök få igång en dialog om avy;ring.

- Starta en dialog på bred front om återlämning eller avy;ring inom 

föreningen. Hemsidan, Facebook, digitala utskick, föreningsQdningen 
m.m. Ta upp diskussion i samband med årsmötet allt i syWe a; vinna 
samförstånd om avveckling av vissa föremål.



- Kontakta grannföreningarna kanske har vi föremål som de saknar, eller 

tvärt om. Byteshandel  kanske kan  uppstå, då finns ju föremålet kvar.

- Dokumentera noggrant allt som avy;rats respekQve utrangerats  i 
givarregister.

De;a är vad vi kommit fram Qll när vi ställdes inför problemet. Hör gärna 
av er om ni har erfarenheter, idéer eller Qps. 

Jan Bondesson



Bilaga 3





Bilaga 4



En Sagolik skola

Uppstartsmöte 2018-10-17

 Minnesanteckningar

Närvarande: Therese Rådström (lärarförbundet), Sara Höjdefors (lärarförbundet), Lo;a Rajamäki 
Ombudsman region Lärarförbundet), Eva-Lis Sirén (ordförande LärarsQWelsen), Anders Biorklund 
(språkpedagog Buf) , Bengt-Olov Lysell (hembygdsföreningen Karlstad), Eskil Johansson 
(Värmlands hembygdsförbund)

• PresentaQonsrunda. 

• Eva-Lis presenterar vilka LärarsQWelsen är och vad de står för, folkbildning är det vikQgaste 
området. Hon berä;ar även om vad mötet med Värmlands museum och hur samarbetet 
med dem ser ut. Eva-Lis berä;ar om bakgrunds idén Qll En sagolik skola och hur folkskolan 
se; ut genom de senaste 175 åren. 

• Värmlands museum är värdar för utställningen.

 Sidoeventet ”Kampen om för a; få gå i skolan”. (Romer, utställning och föreläsning). 

Vi andra är samarbetspartners dvs Lärarförbundet, Hembygdsföreningen i Karlstad, 
Värmlands hembygdsförening, Barn och ungdomsförvaltningen, Bokbryggan-projektet och 
LärarsQWelsen

• LärarsQWelsen stö;ar gärna med finansiella medel. Guidade visningar är en möjlighet. Max 
25 per i varje grupp. 

• En blandad stor bild av skolan uQfrån alla närvarandes perspekQv.

• En fond för a; söka pengar Qll skola för a; skapa bildantropologi. 

• Samarbeten mellan olika föreningar- lokalt. Det är upp Qll var och en a; planera och 
strukturera sin verksamhet och hålla en kontakt med berörda samarbetspartners.

• Fysisk version byggs upp på Värmlands museum och på hemsidan www.ensagolikskola.se 
kan man läsa mer om hur och vad de andra städerna gjort.

• E; 50-tal små egna utställningar i Sverige har gjorts i olika regier uQfrån det gemensamma 
tänket. 

• 8 olika städer ska få vara värdar för utställningen. Se städer på webben.

• Tidning En Sagolik skola- finns a; beställa Qll en ev subvenQonerad kostnad på hos 
LärarsQWelsen.

• Vi diskuterar om en guldkantprägel som visar lokal förankring, vore något för utställningen i 
Karlstad. Många bra idéer som lämnas Qll var och en a; styra upp. 

• Studiecirkelmaterial om utställningen är beställt Qll hembygdsförbundet.

• Vi kan använda sociala medier Qll a; sprida det goda ordet om utställningen och dess 
akQviteter.

•  Skapande skola e; livslångt lärande, här vill vi visa hur skolan förändrats genom a; använda 
e; drama från då Qll nu. 

• Annemarie Körling barnboksambassadör-  ska kontaktas om utställningen och se hur och vad 
hon kan bidra med sin kunskap.  Anders kontaktar. Han kommer även ta upp de;a med 
Maria Hulte på förvaltningen. 

• Anders presenterar bokbryggans grundidé och hur den kan komma Qll sin rä; i utställningen. 
Det finns Lilla och stora bokbryggan. Lilla bokbryggan för barn mellan 1-5 år och stora 

http://www.ensagolikskola.se
http://www.ensagolikskola.se


bokbryggan för barn mellan 6-8 år. I lilla bokbryggan är det 130 barngrupper anmälda. Buf 
och kultur och friQd är involverade i de;a

• Saga-biblioteket. Böcker som var omarbetade för barn i text och bild. Ny bok har släppts 
heter Sagas sagor som är förankrat Qll utställningens röda tråd.

• Anders önskemål: Fånga barnens läsintresse och inspiraQon för böcker, Hur fångar vi små 
barns läsintresse?

”Är det sant?” Det är en utbildning i källkriQk. Det är e; samarbete med media vf, nwt, svt  
13/3-19 tryckfrihetensdag. Riktat mot åk 6. 

• En tävling i samband med utställningen finns också, tävlingen går ut på a; elever ger sin bild 
av hur skolan är idag, alltså elevernas tolkning. Priset är 3000kr Qll klassen. LärarsQWelsen är 
jury. Prisutdelning på tryckfrihetensdag. Tävlingen kommer a; vara i februari månad. Bild 
tävling from 1/2-19, LärarsQWelsen utser vinnaren.

• Folkskola och skolans roll i samhället från då och nu- skapa en röd tråd för a; belysa 
samarbetet mellan de olika samarbetspartner i utställningen

• InspiraQon av förfa;are? Finns möjlighet Qll a; lyssna Qll förfa;arsamtal i olika forum?

• Vi behöver varandras draghjälp. Det kommer tryckas upp en bok om utställningen- en 
bildantropologi som kommer vara Qll bildämnets fördel. 

• Region: finns som stö;ning bakom projektet. Tema? Hur tänker vi? Hur ska vårt samarbete 
se ut- vem gör vad. Inbjudningar Qll alla lokalavdelningar i länet, kostnader för de;a får 
enskild avdelning stå för.

• Målkonferens för Lärarförbundet i Karlstad 14-15/1-19, finns möjlighet för guidad visning?

• Mingel i samband med invigning lärarsQWelsen kan stå för denna kostnad.

• Särskilt inbjudna gäster Qll vernissage från de olika samarbetsparterna. Värmlandsmuseum 
har egna inbjudningslistor. De;a ska Q;as vidare på pga antal platser a; Qllgå.

• Den 15/12-18 kl 13/14.00 är det invigning. Enskilda inbjudningslistor ska skickas Qll 
värmlandsmuseum. Exakt Qd ska kollas upp av Eva-Lis.

• Eskil berä;ar om a; det finns en visning på Brigadmuséet för barn, visning under helg 
frågeställning om ev. samarbete?  Klara Sköld ansvarig på Brigadmuséet-Therese kollar upp 
de;a. Lärarförbundet och Värmlands hembygdsförbund håller kontakt om de;a och hur det 
kan gynna båda föreningar. 

• Museet står för marknadsföring, LärarsQWelsen har anlitat en pr-byrå som ska stö;a museet i 
marknadsföringen. LärarsQWelsen står för utgiWen kring Qdningen.

• Invigningsmingel med alla inblandade parter. Skickas Qll Eva-Lis. Så fort som möjligt. Museet 
bestämmer antal. Prioritetsordning vilka personer vi vill skicka.

• Eva-Lis är vår kontakt med museet.



• AkQviteter: Visningen tar en Qmme. Är en förhandsvisning för lärare möjlig? Guidning uQfrån 
yrkeskategori och roll.

• När är utställningen uppbyggd och klar? Minst tre dagar innan. Pressträff-vilka ska vara 
närvarande? 

• Skapande skola. Kan de rikta pengar så a; skolklasser kan besöka utställningen? Anders 
kollar upp om riktade pengar Qll skola. Möjlighet Qll a; lärare får besöka utställningen och ev 
någon föreläsning i anslutning Qll de;a?

• Bengt-Olov önskar en permanent utställning om skolan i någon lokal i Karlstad.

• LärarsQWelsen bekostar invigningen. 

• Förhandsvisning av en hembygdsförening är bokad. 11.00 på invigningsdagen,

• Program- LärarsQWelsen ordnar. 

• Gemensamma och enskilda akQviteter- vi stämmer av med varandra innan det lämnas in Qll 
Eva-Lis.

• Vill vi beställa material om utställningen så gör vi det av Eva-Lis assistent Viktoria

• Önskemål om a; få kicka ut poster Qll skolor och förskolor för a; sprida ordet. 

• Hur kan den historiska delen lyWas fram och bli mer synlig och förankrad med skolans 
läroplan? 

• Lyckoslanten- marknadsföring?

• Beställa hem Qdningen ”En sagolik skola” för a; delas ut i hembygdsförening och skola. 
SubvenQon från LärarsQWelsen? kollas upp av Eva-Lis. 

• Det trycks upp en liten upplaga av ”jultomten!”. Säljs i buQk på museet.

• Nya saker på varje utställningsort. Ex Malmö hade fokus på skolan idag- vad har vi lärt oss av 
historien? Utmaningar i sin Qd här och nu.

• Bildspel som kommer rullas under hela föreställningen. Elever och lärare blir intervjuade. 
Karlstad från förskoleklass- åk 9 elever som intervjuas. Bilaga frågor Qll elever och lärare. 
Karlstadprägel.

• Ska vi anordna egna tävlingar i samband med utställningen? Priser i Värmland i samarbete 
BUF och Lärarförbundet

• Sundstagymnasiets musikklasser spelar på invigningen. 

• Härlig Brainstorming kring hur o vad alla kan göra uQfrån sin roll. 



Mycket posiQvt möte och en härlig känsla i de;a möte. Tack för idag och vi ses igen

Vid pennan Sara Höjdefors-Lärarförbundet Karlstad

Bifogar 

Information om och utförliga instruktioner för filmandet av elever och lärare till filmen Röster 
från dagens skola i Karlstad som ska visas på utställningen En sagolik skola på Värmlands 
museum.

 

Det är länkar till instruktionsfilmen samt till den färdiga filmen från Umeå, samt ett dokument 
med frågor och kontaktuppgifter till teknisk support


